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København 16.01.2023 

 

OPSUMMERING AF PARTILEDERDEBAT I FOLKETINGET 

 
Der blev i dag afholdt partilederdebat i Folketingssalen. Hver partileder har 3 minutter til at holde 
tale, hvorefter de andre partiledere har mulighed for at komme med to korte bemærkninger. 
Følgende partiledere deltog: Mette Frederiksen (S), Troels Lund Poulsen (V), Lars Løkke Rasmussen 
(M), Pia Olsen Dyhr (SF), Alex Vanopslagh (LA), Inger Støjberg (DD), Søren Pape Poulsen (KF), Pelle 
Dragsted (EL), Martin Lidegaard (RV) og som suppleant for Morten Messerschmidt deltog Peter 
Kofod (DF). 
 
Debatten klarlagde Regeringens fokus de næste par uger, navnlig den kommende reform af 
ældreområdet, samt hvad de forskellige oppositionspartier anser for vigtige aktuelle temaer og deres 
indledende positioner ift. Regeringens udspil.  
 
Vi forventer, at det samlede udspil præsenteres den 30. januar, mens dele af indholdet rulles ud frem 
mod den dag.  
 
Materialer 

• Du kan se debatten igen, og streame det her: LINK 
 
 
Vigtige nedslagspunkter 
Som nævnt ovenfor var det tydeligt, at Regeringens prioritet og fokus er på ældreområdet pt., og 
både Mette Frederiksen, Troels Lund Poulsen og Lars Løkke Rasmussens taler kredsede om den 
kommende reform. Flere partier, bl.a. DF og KF markerede klart, at de gerne vil være med i en aftale, 
ligesom at flere andre partier også indikerede et ønske om at indgå i forhandlingerne. Fra den røde 
opposition var der især kritik af opsigelsen af SSA-forliget og dermed forhindrer, at 
overførselsindkomsterne stiger i takt med stigende lønninger ifbm. afskaffelsen af Store Bededag. Fra 
de blå oppositionspartier, var der en del kritik af, at den undersøgende kommissions konklusion ift. 
FE-sagen først kommer efter forældelsesfristen jf. ministeransvarlighedsloven.  
 
Nedenfor kan ses et overblik over den samlede debat, så man kan se det enkelte partis position på 
forskellige emner. Navnet markeret med fed taleren, mens tekst med kursiv er 
spørgsmål/bemærkninger til taleren. 
 
Referat af pressemøde 
 
Mette Frederiksen: 
De fleste ældre har det godt i Danmark, men regler og dokumentation fylder for meget. Der skal 
være plads til nærvær og omsorg. Det er de vigtigste elementer i ny reform. Sammenhængende 
helhedspleje. Der skal være medarbejdere nok. 
 
Pia Olsen Dyhr: Mange gode takter i udspillet. Der mangler penge. Der skal investeres i velfærd i 
stedet for skattelettelser. Psykiatrien halter også.  
 

https://www.ft.dk/Aktuelt/webtv/video/20231/salen/44.aspx
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Inger Støjberg: Kritik af FE-undersøgelsen og at konklusionen først kommer efter forældelsesfrist. 
Magtfuldkommen.  
 
Alex Vanopslagh: Forældelsesfrist, FE og magtfuldkommenhed.  
 
Søren Pape: Kan vi ikke få hele forslaget og komme i gang? Skal vi forvente reelt frit valg og flere 
friplejehjem? Skal private leverandører kunne byde ind? 
 ->  Der bliver ikke spændt ben for friplejehjem. Man skal kunne vælge selv, men der skal være gode 
plejehjem i hele landet. Vi er ikke imod, at private kan arbejde på ældreområdet.  
 
Martin Lidegaard: Vil man følge klimaloven og følge anbefalinger fra eksperterne? 
-> Vi er i forbindelse med COP’en blevet kåret som det land, der gør mest for klimaet. Der er mange 
elementer, der gør, om vi lever op til 2025-målene. Hvilket vi kommer til nu.  
 
Peter Kofod: Hvornår har statsministeren selv været i bad? Hvad vil Regeringen gøre for, at flere kan 
træffe et frit valg? 
Enig i, at reformen skal sikre, at man kan være i sit eget liv så lang tid som muligt. 
 
 
Troels Lund Poulsen: 
Regeringen arbejder på en model for, hvordan de ældre kan få en bedre tilværelse. Der er brug for 
mere tillid både til medarbejderen og den ældre. Håber på en bred aftale. Der skal skaffes den 
nødvendige arbejdskraft og vi kommer til at arbejde for, at vi laver de nødvendige strukturelle 
reformer. Beskæftigelsesreform til foråret.  
 
Pia Olsen Dyhr: TLP har lovet, at man vil levere på 2025-målene i år. Man har ikke gjort noget aktivt 
for det, men blot været heldig med nye regnemetoder. Vil man give andre klimagarantier og handle?  
Det er lykkeligt, at vi kan indfrie målene. Der kommer også yderligere forslag fra klimaministeren, så 
som dieselafgift. Vi er et bedre sted, end vi troede vi ville være. 
 
Inger Støjberg: Kunne man lægge en landdistriktsgaranti ind i en genforhandling (ved tilfælde ny 
statsminister) af regeringsprogrammet ift. CO2 afgift på landbrug?  
Har kun hørt, at statsministeren er glad for sit job og der kommer ikke en genforhandling af det gode 
regeringsgrundlag. 
 
Alex Vanopslagh: Mener ministeren, at det nødvendigt at driften flyttes over til det private på 
plejehjem. 
Der er for få friplejehjem, men der er også kommunalt selvstyre. 
 
Søren Pape: Glæder sig til frisættelse og til forhandlingerne. Hvordan går det i Regeringens grønne 
udvalg? Fx på udbud af havvind. 
Det går godt i Regeringen og i udvalget. Det er vigtigt med flere vindmøller, men der skal også være 
mulighed for det lokalt. Man må også kigge mere varieret på det end kun vind. 
 
Pelle Dragsted: Regeringens politik er et angreb på pensionisternes økonomi ved at opsige SSA-forlig. 
Er det en fair prioritering? 
Køber ikke præmissen. Regeringen har taget adskillige initiativer for at forbedre ældres vilkår.  
 
Peter Kofod: Folk er bekymret for, at solceller og vindmøller ødelægger naturen. Derudover, 
eksplosion i antallet af djøffere i det offentlige, hvordan vil Venstre bringe det ned. 
Regeringen vil gerne udvikle både land og by. Kommuner og Regioner skal effektivisere, og det 
samme skal staten.  
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Pia Olsen Dyhr: 
Virkeligheden i kommunerne er ikke den samme som Christiansborg. Regeringen kaster penge efter 
skattelettelser. Klart budskab til Regeringen: Danmark har råd til at udvikle velfærd. Det er et valg om 
skattelettelser versus velfærd.  
 
Mette Frederiksen: Tør SF rent faktisk være med til at frisætte og med i ny ældrereform.  
SF kommer ikke til at stille sig på bagbenene ift. tilsyn og tillid.  
 
Troels Lund Poulsen: Hvornår skal skattelettelserne rulles tilbage? Vil SF sikre det? 
Vil bestemt gerne rulle topskattelettelser tilbage, hvis vi kan finde flertal for det.  
 
Inger Støjberg: Hvad synes SF om, FE-kommissionen og forældelsesfrist? 
Mener generelt, at forældelsefrister bør udskydes når der er en kommission. Men sagen bliver 
undersøgt nu og vi har tillid til dommerne. Hvis der kan drages et ansvar skal det ikke være sådan, at 
man ikke kan dømmes for det. 
 
Martin Lidegaard: Både SF og RV er optaget af at vi skal nå klimamål. Skidt SF og Ø gik med i aftalen 
om flyafgift, der ikke batter noget. 
 
Lars Løkke Rasmussen: 
Vi skal lave grundlæggende om på ældreplejen. Moderaterne har foreslået en tillidsreform. Fra 1. 
januar 2024, skal samtlige kommunale ældretilsyn nedlægges og er erstattes af et enkelt nationalt. 
Helhedspleje. Der skal være mere overskud hos medarbejderne i ældreplejen. 
 
Pia Olsen Dyhr: Hvordan vil Regeringen sikre, at ældreplejeren kan agere på dansk og er ordentlig 
uddannet, når uddannelsen er foregået i fx Filippinerne.  
Plejehjem skal ikke kun være bemandet med folk, der ikke behersker dansk. Man kan hente erfaring 
fra Tyskland, som har et samarbejde med Indien, hvor man fx har lavet overbygning på uddannelse i 
Indien. 
 
 
Inger Støjberg: I december stemte Danmark i FN for en humanitær pause i krigen i Gaza uden at 
rådføre sig med FT. Anser ministeren det som grundlovsstridigt? Det er et kursskifte. 
Anser det ikke som en større ændring af dansk udenrigspolitik eller kursskifte.  
 
Pelle Dragsted: Kritik af ønsket om flere velfærdskoncerner i det offentlige, der potentielt som i 
Sverige trækker penge ud til skattely. 
Mener ikke Regeringens forslag fører derhen. Moderaterne er ikke berøringsangst overfor, at private 
kan levere ydelser.  
 
Inger Støjberg:  
Jeg var i Israel i sidste uge og talte med mange pårørende til ofre og til gidsler. Tiden er gå i stå. Folk 
blev massakreret i deres egne hjem. Det var et dyrisk overgreb. Vi har en stigende antisemitisme i 
Danmark. Det skal tages meget alvorligt. Israel er ofret og de er blevet angrebet af ondskaben selv. 
De har ret og pligt til at forsvare sig. Danske jøder lever i frygt, selvom de altid har været 
eksemplariske borgere.  
 
Mette Frederiksen: Tak for talen og jeg er 1-1 enig i.  
 
Pia Olsen Dyhr: Enig i aftandstagen til det voldsomme angreb mod Israel. Men hvad er løsningen på 
den lange bane?  
Det er der er problemet er, at den lange bane er svær at diskutere pt. På den lange lange bane må 
man kigge frem mod en form for tostatsløsning. 
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Pelle Dragsted: Vigtige ord om den stigende antisemitisme. Hvad mener DD om opsigelsen af SSA-
forlig? 
Vi vil indgå i alle diskussioner og forhandlinger med Regeringen.  
 
Martin Lidegaard: Vigtige ord, men også vigtigt med sympati med palæstinensiske børn. 
Alle civile tab er ulykkelige. Det er enormt svært at skelne mellem civile og ikke civile og børnene 
bliver brugt som skjold.  
 
Peter Kofod: Er enig i det hele. Jeg håber, at der vil være et bedre samarbejde mellem DF og DD 
fremefter.  
Helt enig i, at vi skal gøre det.  
 
Alex Vanopslagh: 
Glæder sig til Regeringens udspil på ældreområdet. Der er brug for et reelt selvejerskab. Blive drevet 
af bestyrelser ligesom gymnasier. Mindre bureaukrati. Der er masser af gode medarbejdere og derfor 
skal der være mere tillid til dem. 
 
Pia Olsen Dyhr: Meget fokus på struktur i Vanopslaghs tale. Det handler om mennesker og at det er 
de samme medarbejdere, som møder de ældre. Man kan ikke skrive omsorg ind i udbud på en 
fornuftig måde og det medfører bureaukrati.  
 
Pelle Dragsted: Enig med Pia. Udlicitering er drivende for bureaukrati. Man kan ikke lege butik i 
velfærden.  
Grundlæggende uenighed omkring, om man gerne må tjene penge på at drage omsorg for andre.  
 
Peter Kofod: Anerkendelse af, at LA har tænkt nogle tanker om, hvad der skal ske på ældreområdet.  
 
Søren Pape: 
Bedre end sent end aldrig ift. diskussion om ældrepleje. Det bliver afgørende at tale om vigtigheden 
af god ledelse. Frisættelsen skal gøre det bedre at være gammel og der er ikke brug for, at man er 
dogmatisk. 
 
Mette Frederiksen: Kvittering for, at Konservative vil gå ind i forhandlinger på området. Det bliver et 
paradigmeskifte på området. 
 
Pelle Dragsted: Hvad mener Pape om opsigelsen af SSA-forlig? Man har i årevis udhulet pensionernes 
værdi. 
Det handler ikke om, at man tager penge fra folk, men at man undlader at give flere.  Der er ikke 
nogen, der mister noget.  
 
Pelle Dragsted:  
Kritik af opsigelse af SSA-forlig. Man har i skyggen af tronskiftet taget penge fra de svageste i 
samfundet. Når man har betalt skat hele livet, skal man også have en ordentlig pension. Krav på 
samme velstandsudvikling.  
 
Mette Frederiksen: Pensionisterne skal have ordentlige vilkår og derfor godt vi hæver ældrechecken. 
Hvad synes Pelle Dragsted om den nylige kronik fra EL-folk, hvor der står at man også skal forstå 
Rusland. 
Vi står på Ukraines side og mener, at der skal gives flere penge til dem. 
 
Pia Olsen Dyhr: Havmiljøet er dødt. Er det Enhedslistens opfattelse, at Regeringen tager havets 
problemer alvorligt? Regulering på landbrugsområdet.  
Det er en skandale. Man vil stadig importere spildevand og der er problemer med olieudslip. Der er 
landbrugsinteresser, der har for stor indflydelse på Regeringen.  
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Alex Vanopslagh: Hvor stort et problem er det for venstrefløjen, at mange har svært ved at tage 
afstand fra Hamas? 
Kan ikke forstå, at man ikke kan tage afstand fra Hamas. Men kan heller ikke forstå, at folk ikke tager 
afstand fra Israels angreb på civile. Tror det er et marginalt problem med opbakning til Hamas på 
venstrefløjen.  
 
Martin Lidegaard: Er Pelle Dragsted først og fremmest rød eller grøn? Kritik af flyafgift.  
Man kan ikke være rigtig grøn, uden at være rigtig rød. Den grønne omstilling skal være social 
retfærdig.  
 
Martin Lidegaard: 
Enig i der skal ske et paradigmeskifte på ældreområdet. Men vil i stedet tale om de unge. Unges 
trivsel er et stort problem. Regeringens politik gør livet hårdere for unge. Adgangskrav og SU-reform.  
 
Pelle Dragsted: Kan ikke forstå, at RV vil i Regering afhængig af partier som DF og DD. 
Ser gerne en centrumvenstre, centrumcentrum eller centrumhøjre regering. Det handler om politik. 
 
Pia Olsen Dyhr: En regering sammen med de borgerlige vil vel betyde, at RV deponerer deres 
udlændingepolitik, retspolitik osv. Hvornår bliver det for dyrt? 
RV går til valg på RVs politik. Men vil gerne kunne stå frit. 
 
Peter Kofod:  
Regeringen har været dårlig for de ældre. DF er klar til at forhandle og vil gerne lave en aftale, der 
sikrer de ældre en bedre alderdom. Kan ikke forstå, at udgifterne til djøffere eksploderer alle steder i 
det offentlige. 
 
Pia Olsen Dyhr: Det handler ikke kun om struktur, men også ressourcer. Vil DF indgå i alliance med 
SF? 
Enig. Men det er også struktur.  
 
Pelle Dragsted: Tak til DF for at have forsøgt at blokere for opsigelsen af SSA-forlig. Vil DF være med 
til at rulle tilbage efter valg? 
Ja. Pensionisternes vilkår er afgørende.  
 
 
 
 
 
 
 


